

**CALL FOR PAPER/ APPEL À COMMUNICATIONS
ISSR CONFERENCE/ CONGRÈS DE LA SISR**

**Secularisms Under Pressure. Comparative Perspectives / Laïcités sous
pression. Regards comparés**

Proposals must be submitted online (until 30 november 2022): <https://conference-system.sisr-issr.org/conferences/conference-2023/?lang=fr#papers>

Organizers/Organisateur(s) de la session:

David Koussens - *Université de Sherbrooke*

Roberto Blancarte - *Colegio de México*

Kiyonobu Date - *University of Tokyo*

Session Abstract:

Contemporary secularisms are today under pressure from two phenomena. First, they are confronted with the rise of populism and attempts - sometimes successful - to reintroduce religion into the political arena. Second, they suffer from the delegitimization of fundamental rights, correlative to a shift in liberal paradigms. In this context, the political authorities have begun to systematically lump secularism together with certain ethical, philosophical, and cultural conceptions of the good, thereby vitiating its traditionally liberal essence. With the continuing judicialization of religion, this trend has often found resonance in the domestic and international courts, which are no longer always able (or lack the will) to position themselves as bulwarks of rights and freedoms. Moreover, the defense of a shared history, values and destiny, which are considered to be under threat, is more and more frequently invoked to better counter the guarantee of fundamental rights. Thus, we observe a decay of secularism: confronted by “identitarian” anxieties, attacked by populisms, it is being increasingly cut off from its liberal origins and losing its pretensions to universality. This thematic session proposes to analyze in several national contexts (America, Asia, Europe, Africa) how secularism is under pressure. The analyses are based on: 1) the evolution of the conditions for guaranteeing freedom of conscience and religion (financing of cults, religious buildings, chaplaincies, religious symbols, etc.); 2) the threats to the separation of religious and civil regulations on numerous societal issues (abortion, assisted suicide, family law, etc.).

Résumé de la session:

Les laïcités contemporaines sont aujourd'hui sous la pression d'un double phénomène. Premièrement, elles sont confrontées à la montée des populismes et aux tentatives – parfois réussies – de réintroduction du religieux dans le champ politique. Deuxièmement, elles pâtissent de la délégitimation des droits fondamentaux, corrélatif d'une évolution des paradigmes libéraux qui jusque-là semblaient faire consensus. Dans ce contexte, les gouvernants politiques accolent désormais à la laïcité des conceptions du bien, éthiques, philosophiques, culturelles, qui en affaiblissent l'essence traditionnellement libérale. Plus encore, la défense d'une histoire, de valeurs et d'un destin partagés, que l'on considère comme étant menacés, est de plus en plus fréquemment invoquée pour mieux contrer la garantie des droits fondamentaux. En raison de la judiciarisation croissante de la question religieuse, cette tendance trouve écho devant les tribunaux nationaux et internationaux, ceux-ci ne pouvant plus toujours (ou n'ayant pas la volonté de) se positionner comme des remparts protecteurs des droits et libertés. On observe ainsi une déliquescence de la laïcité qui, confrontée aux angoisses identitaires, attaquée par les populismes, se coupe toujours plus de ses racines libérales au risque de perdre son universalité. Cette session thématique propose d'analyser dans plusieurs contextes nationaux américains, asiatiques, africains et européens comment les laïcités sont sous pression, à partir d'analyses portant : 1) sur l'évolution des conditions de garantie de la liberté de conscience et de religion (financement des cultes, édifices cultuels, aumôneries, symboles religieux etc) ; 2) sur les menaces à la séparation des normativités religieuses et civiles sur de nombreux enjeux sociétaux (avortement, suicide assisté, droit de la famille etc).